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گروه ســینما و تلویزیون - بهرام 
عظیمی کارگردان و انیمیشن ساز ایرانی 
با اشــاره به فعالیت کارتونیســت ها در 
روزهــای قرنطینــه و شــیوع  ویروس 
کرونا گفــت: تقریبا در این یک ماه اخیر 
که کشــور با مشــکلات ویروس کرونا 
درگیر شد شــاهد این هستیم که فضای 
هنرهای تجســمی به ویژه کاریکاتور یا 

جــه کارتــون خیلی مورد  تو
مخاطبان قرار گرفت و به عبارتی به زبانی 
برای اطلاع رسانی و قدردانی تبدیل شده 
اســت و کاریکاتورنیست ها به صورت 
خودجوش شروع به فعالیت در صفحات 

شخصی خود کردند.
وی در تشــریح آثار تولید شده در 
روزهــای اخیر گفت: ایــن آثار معمولا 
توسط هنرمندان با ۲ رویکرد تولید شدند 
که در برخی آثار به صورت مســتقیم به 
ویروس کرونا اشــاره داشــتند و طنز را 
دســتمایه این آثار قــرار دادند و در آثار 
دیگر هنرمند به دنبال انتقال پیام هایی 
در رابطه با تاثیر جامعه درمانی کشور 
همچون پرســتاران و پزشکان در این 
شــرایط بحرانی بودنــد و به عبارتی 
محتــوای آثــار به  قدردانــی و اطلاع 
رسانی اختصاص داشت که چگونه 
این افــراد در مکان های پرخطر به 
دور از خانــواده در حال خدمت به 

کشور خود هستند.
عظیمی ســهل الوصول بودن 
این هنر را امکانی در سراســر جهان 
عنوان کرد که در این شــرایط توانست 

بیشترین تولید و اثرگذاری را داشته باشد 
درحالی هنرهایی همچون ســینما، تئاتر، 
موسیقی و شــعر قادر نبودند به سرعت 
تولیداتی بــا مضمون ویروس ارائه دهند 
و همین تمایز باعث شــد که کارتون در 
میان هنرهای دیگر بیشترین سهم را داشته 
باشد.وی که درحال حاضر داوری مسابقه 
بیــن المللی کارتون کرونا را شکســت 
خواهیــم داد را نیز برعهده دارد بر کیفیت 
بالای آثار ارسالی به این رویداد تاکید کرد 
و گفــت: این رویــداد ثابت کرد که هیچ 
هنری همچون کارتون نمی تواند پس از 
گذشــت ۱۰ روز از انتشار فراخوان بین 
المللــی، این حجم آثار خوب را دریافت 
کنــد. به طوریکه کــه در انتخاب آثار این 
رویداد به ســختی می توانستیم کاری را 

کنار بگذاریم.
ایــن هنرمند پیشکســوت عرصه 

هنرهای تجســمی و نمایش دربرگیری 
موضــوع کرونا را جهانــی عنوان کرد و 
گفت: کرونــا به عنوان بحرانی که تمامی 
مردم جهان را با خود درگیر کرده اســت 
به یک تجربه جمعی در عینیت بدل شده 
اســت که نشــانه های بصری آن در آثار 
هنری برای تمام مردم جهان قابل خوانش 
اســت و همین امر مهمترین ویژگی آثار 
مرتبط با کرونا اســت که محدود به یک 
جغرافیا نیســت و می تواند بستر گفتگو 
میان هنرمندان و مخاطبان جهان را فراهم 

کند.
برای مثال تصویر چهره پرســتاری 
که ماســک، رد زخمی را بر روی پوست 
صورتش برجای گذاشته برای همه معنای 

ایثار و از خودگذشتگی است.
پشــتکار و عشــق مهم ترین 

ویژگی کارتونیست

عظیمی پشتکار و عشق را مهمترین 
ویژگی کارتونیست های موفق دانست و 
گفت: اگر کســی درکارش این ویژگی ها 
را داشته باشــد بدون شک آثارش مورد 
توجــه قرار می گیرد و می تواند مســیر 
پیشــرفت را هموار کند و اگر خوب کار 
کند، قلم شیرین داشته باشد و موضوعات 
به روز را شناســایی کند بدون شک مردم 
با آثارش ارتباط برقرار می کنند و مشهور 

خواهند شد.
تفاوتی میان نسل جدید و قدیم در 
هنر وجود ندارد در هر دوره ای هنرمندان 
خوب، متوســط و ضعیف داشــته ایم. 
همیشــه افرادی خــوب کار می کردن و 
برخــی هم با هیاهو به دنبال این بودند که 
فضا را شــلوغ کننــد. اگر اثر خوب خلق 
کنید مخاطب خود را خواهید داشــت و 
اینکه دایم گلایه کنید »کارم خوب است 

اما من را تحویل نمی گیرند و به من جایزه 
نمی دهند« شما را به جایی نخواهد رساند.
مدیران رسانه ها از کاریکاتور 

می ترسند
این مدرس دانشــگاه بــا انتقاد از 
مواجهه مدیران رسانه ها با هنر کاریکاتور 
در مطبوعات گفت: بســیاری از دبیران، 
سردبیران و مدیران مسئول فهم و شناختی 
از این هنــر ندارند و برخی دیگر به دلیل 
رویکرد انتقادی این هنر می ترســند که 
برایشان دردسرســاز شود؛ همین دلایل 
سبب شده است که این هنر در مطبوعات 
رو به انزوا رود و همین نبود حمایت سبب 
شده است که اکثر هنرمندان ترجیح دهند 
به صورت مستقل آثارشان را در صفحات 
شخصی در شــبکه های اجتماعی ارائه 
کنند. من شخصا برای مطالعه اخبار، دیگر 
رسانه های سنتی را دنبال نمی کنم و با وب 

گردی در رســانه های مجازی اطلاعات 
خود را دریافت می کنم.

این هنرمند پیشکســوت با تشریح 
شــیوه های ارائه آثار اظهار کرد: درحال 
حاضر صفحه های شــخصی هنرمندان 
امــکان های جدیــدی بــرای ارتباط با 
مخاطبان فراهم کرده اســتکه سبب شده 
اســت مردم با این هنــر عامه فهم ارتباط 
بیشتری برقرار کنند. من شاگردان متعددی 
دارم کــه در حال حاضر هزاران نفر دنبال 
کننــده در فضاهای مجازی دارند و از این 
بستر در راستای فروش آثارشان نیز بهره 

می برند.
فضای مجازی سبب شده است که 
کارتونیســت ها دیگر منت مطبوعات را 
نکشند و به عبارتی دیگر مهم نیست اگر 

روزنامه ای آثار آنها را چاپ نمی کند.
وی گفــت: برخی گالــری ها نیز 
به دنبــال نمایش آثار افــراد معروف در 
فضای نمایشگاهی خود هستند که برای 
مثال اگر یک بازیگر درجه ســه هم باشید 
نمایشــگاه نقاشی برایتان برگزار می کنند 
ولی از فارغ التحصیل آکادمیک هنر نمونه 
کار مــی خواهند که شــاید یک یا دو اثر 

را بــرای نمایش آن هم برای ۲ ســال بعد 
انتخاب کنند، اما اکنون صفحه شــخصی 
افراد چندین برابر گالری ها بازدید کننده 
دارند که این امر فصل جدیدی را در ارائه 

آثار هنری رقم زده است.
ایــن کارتونیســت پیشکســوت 
دنبال کنندگان هنرمندان تجســمی را در 
صفحات مجازی مهم ارزیابی کرد و افزود: 
هنرمندان هنرهای تجسمی همچون فلان 
خواننده نیســتندکه بــا رفتارهای مبتذل 
دنبــال کنندگان زیادی به دســت آورند 
چون در خوشــبینانه ترین حالت ممکن 
تعداد معدودی حاضر به تماشای آثارشان 
در یک نمایشگاه هستند و مخاطب خاص 
خود را دارند. به عنوان مثال، هنرمند معرق 
کاری که افراد زیادی را به ســوی خود و 
هنرش جذب می کند، توانایی هنری خود 

را نشان می دهد.
عظیمی در پایان درباره جدیدترین 
فعالیــت هنری خود گفــت: به صورت 
گروهی در حال بازنویسی فیلمنامه ای با 
نام پسری با ابروهای ضخیم هستیم. این 
یک اثر ســینمایی است که نویسندگی و 

کارگردانی آن را نیز بر عهده دارم.

کرونا بستر گفت وگو میان هنرمندان و مخاطبان جهان را فراهم کرد

گروه سینما و تلویزیون -انیمیشن 
»روزی یــک اژدهــا« بــه کارگردانــی 
محمدعلی ســلیمان زاده و با تهیه کنندگی 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 

تولید می شود.
کــه  ســلیمان زاده  محمدعلــی 
کارگردانی انیمیشن »روزی یک اژدها« را 
بــا حمایت کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانــان بر عهــده دارد، درباره گروه 
سنی مخاطبان این اثر گفت: این انیمیشن 

برای مخاطبان نوجوان و بر اســاس کتاب 
»حکایت آن اژدها« نوشــته زنده یاد نادر 

ابراهیمی ساخته می شود.
وی دربــاره تکنیک مــد نظر برای 
ساخت انیمیشن »روزی یک اژدها« افزود: 
برای ســاخت این انیمیشــن از تکنیک 

دوبعدی استفاده می کنیم.
ســلیمان زاده درباره داســتان این 
انیمیشن توضیح داد: مردی هر روز عادت 
دارد کفش های خــود را بازدید کند. یک 

روز صبح به جای ســنگریزه یا حشــره، 
اژدهایی کوچک از کفش او بیرون می افتد. 
وی اژدهــا را با خود به خیابان و محل کار 
می برد. با توجه مردم اژدها رشــد می کند 
و بعــد از عادی شــدن اژدها برای مردم و 
وقتی توجه شــان به آن کم می شود، اژدها 
کوچک تر می شود تا جایی که مرد می تواند 

با سنجاقی آن را به سینه خود بزند.
وی تأکیــد کرد: رویکرد اصلی ما در 
این انیمیشــن پرداختن به موضوع عادت 

کردن مــردم به موضوع هــا و اتفاق های 
مختلف است.

کارگردان »روزی یک اژدها« درباره 
زمان تولید و ســاخت این اثر اظهار کرد: 
تولید این انیمیشــن به تازگی شروع شده 
اســت و بیش از یک سال ساخت آن زمان 
می برد. ســلیمان زاده در پایان تاکید کرد: 
اکنون تصویری را به  عنوان اتود اولیه برای 
ایــن فیلم طراحی کــرده ام و این تصویر 

ممکن است تغییر کند.

گروه سینما و تلویزیون -سعید 
ابوطالب که این روزها مجموعه »شام 
ایرانی« را در شــبکه نمایش خانگی 
کارگردانی می کنــد، درباره ی علت 
گرایش به این ســاختار تلویزیونی، 
خصوصــا مجموعــه ای که پیشــتر 
نمونه مشــابه آن در برخی شبکه های 
ماهواره ای فارســی زبان و همچنین 
توســط برخی دیگر از کارگردان های 
ایرانی ساخته شده است، توضیحاتی 

را عنوان کرد.
حواشی و دشواری های ساخت 
»شام ایرانی« در دوران کرونا و رساندن 
این مجموعه به پخش، از دیگر مطالبی 
است که توسط این کارگردان به ایسنا 
گفته شــده است. ســعید ابوطالب 
همچنین درباره ی ســریال جدیدش 
که قرار بود در ژانر جاسوســی ساخته 
شود، اعلام کرد این سریال در مرحله 
نگارش است و سال ۹۹ کلید خواهد 

خورد.
ابوطالب که ساخت رئالیتی شو 
در ایــران را با مجموعه »ســرزمین 
دانایــی« در تلویزیــون آغــاز کرده 
اســت، درباره تمایل به ساخت مداوم 
رئالیتی شــو، توضیح داد: رئالیتی شو، 
یک ژانر متفاوت و پرطرفدار در همه 
جای دنیاست. رئالیتی شوها قالب های 
متفاوتــی دارند؛ مثل تاک شــوها یا 
مســابقات عظیم تلویزیونی خارج از 
رئالیتی شوهای خانوادگی،  استودیو، 
رئالیتی شــوهای علمی، اجتماعی یا 
حتی سیاســی و ...؛ حتــی انواعی از 
برنامه هــای دوربین مخفــی که این 
روزهــا با پروداکشــن های عظیم در 
کشــورهای بزرگ ساخته می شود و 
بعضا یک پیام مهــم اجتماعی را هم 

منتقل می کند، یک نوع رئالیتی شــو 
اســت. اما به هر حال در داخل کشور 
ما، اغلب به خاطر دشواری های کار و 
ظرافت هایی که موجب هزینه بر بودن 
آن می شود، کمتر برنامه سازهای داخلی 
به سمت ساخت رئالیتی شوها می روند 
و البتــه یکــی از دلایــل آن هم عدم 
شــناخت این ژانر است و اینکه هیچ 
کلاس و ورک شــاپی برای آن برگزار 
نمی شود و مقالات و متن های موجود 
هــم کمتر ترجمه می شــود و خیلی 
کمتر مطالعه می شود. وی با یادآوری 
اینکه رئالیتی شــو یک برنامه مستند، 
گزارش خبری یا تلویزیونی نیســت، 
ادامه داد: رئالیتی شــو بازسازی مستند 
یا مستند داستانی نیست. ساختن فیلم 
با نابازیگرها نیست. یک ژانر متفاوت 
است که قواعد و تعاریف خود را دارد 
و اگر قواعد آن رعایت شود، برنامه های 
جذابــی خلق می شــود کــه اکنون 
تلویزیون های بزرگ دنیا را تســخیر 
کرده اســت. اصل اول در رئالیتی شو، 
وجود یک طرح منسجم، خلاقانه و با 
در نظر گرفتن همه احتمالات ممکن 
در مسیر ساخت است؛ یعنی مثل یک 
فیلم داســتانی، قصه دارد و مثل یک 
مستند، کارگردان سعی می کند دخالتی 
در پیشرفت ماجرا نکند، او فقط دنبال 
اتفاقــات حرکت می کند؛ اتفاقاتی که 
همه را پیش بینی کــرده یا لااقل برای 

رویارویی با آن برنامه دارد.
ابوطالــب در توضیــح ماهیت 
رئالیتی شــوها خاطرنشــان کرد: در 
یک رئالیتی شــو در عین کارگردانی 
ســخت و دقیق، مخاطب نباید هرگز 
وجود کارگــردان را حس کند؛ انجام 
این کار البته بســیار ســخت است. ما 

در رئالیتی شــو، چه با افــراد عادی یا 
با حضور بازیگران حرفه ای ســینما 
و تلویزیون، چیزی به اســم تمرین، 
متن آماده، میزانســن و ... نداریم. همه 
چیز در واقــع در لحظه روی می دهد 
و کارگــردان همه احتمالات را از قبل 
پیش بینی کرده اســت. دکوپاژ سیار و 
دفعی است. در حقیقت این بازیگران، 
نابازیگرها یا سوژه ها هستند که قصه 
را پیش می برند و کارگردان هر لحظه 
ادامه قصه ای را می ســازد که در لحظه 
شکل گرفته اســت؛ یعنی کارگردان 
اتفاقی که قبل و بعد آن را فقط حدس 
می زنــد تبدیل به یــک فیلم می کند. 
او در حالــی که بــه دوربین ها فرمان 
رکــورد )ضبط( می دهد، درواقع فیلم 
را به صورت تدوین شده پیشاپیش در 
ذهن خود می بیند. به همه این دلایل، 
ســاختن رئالیتی شــو سخت است و 
نیازمند عوامل خاص خود از برنامه ریز 
تا فیلمبــردار و گــروه کارگردانی و 
تدوینگر و ... اســت. ابوطالب یادآور 
شد: من ســاخت رئالیتی شــو را در 
تلویزیون با مجموعه مسابقه »سرزمین 
دانایی« شروع کردم و اولین بار نام این 
ســاختار را مستند ـ مسابقه گذاشتیم، 
چون هیچ نمونه قبلی نداشت. بعدها 
البته مجموعه هــای دیگری با عنوان 
مســتند ـ مسابقه ساخته شد و ساخته 

می شود که کم تر موفق بوده است.
این کارگــردان و تهیه کننده در 
پاســخ به اینکه تا چه میزان از انتخاب 
بازیگرانی که برای رئالیتی شوهایش 
انتخاب کرده راضی اســت و اصولا 

انتخــاب بازیگر برای رئالیتی شــو با 
چه مشــکلاتی مواجه است؟ پاسخ 
داد: انتخاب بازیگر برای شــرکت در 
رئالیتی شــوهای متفاوتی که شبیه به 
مسابقه های میدانی است، از جمله راپل، 
غواصی، دوچرخه، ماشین ســواری، 
چتربازی و مســابقاتی از جنس رالی 
ایرانی با یکســری مشکلات مواجه 
اســت؛ یعنی باید بازیگری انتخاب 
شــود که توانایی و همچنین تمایل و 

علاقه به این کارها را داشــته باشد. در 
مورد رئالیتی شوهایی که نیاز به فضای 
خارجی ندارند، مثل »شام ایرانی«، این 
محدودیت ها را نداریم اما با مولفه های 
دیگری روبه رو هستیم. ابوطالب با بیان 
اینکه برخی از بازیگران تمایل ندارند 
که در رئالیتی شــوها شــرکت کنند، 
درباره علت این مساله توضیح داد: در 
رئالیتی شو بازیگر نقش بازی نمی کند، 
متن حفظ نمی کند و خودش اســت. 

باید بتواند در لحظه دیالوگ بگوید و 
در لحظه اکت داشته باشد، بدون اینکه 
تمرین کرده باشــد؛ آن چیزی که در 
نمایش به آن بداهه پردازی می گوییم؛ 
بنابراین کمــی این کار برای برخی از 
بازیگران ســخت است و آنها ترجیح 
می دهند خودشــان را در این مخمصه 
نیندازند؛ یعنی به نظرشان یک دردسر 
بزرگ اســت و البته نسبت به کارهای 
نمایشــی سخت تر اســت؛ به عنوان 

مثال خانم مرجانه گلچین که در »شام 
ایرانی« حضور داشــتند پس از این که 
کار تمام شــد، مطرح کردند که فکر 
نمی کردند این کار این میزان انرژی از 
ایشان بگیرد و فکر می کردند راحت تر 
از کار نمایشی اســت در حالی که به 
مراتب سخت تر است. این کارگردان 
با اشــاره به تفاوت کارهای نمایشی با 
رئالیتی شوهایی از جنس »شام ایرانی«، 
گفت: در کار نمایشی بازیگر متن دارد، 
متنش را حفــظ، تمرین و چند باری 
اجرا کرده است و بیشتر تکرار پلان ها 
و ســکانس ها مربوط به نکات فنی و 
اظهارات کارگردان درباره این است که 
دکوپاژ یا میزانسن خوب درآمده یا نه 
و کمتر به بازی بازیگر مربوط می شود؛ 
چــون بازیگر وقتی انتخاب شــده و 
تمرین کرده، در واقع انتظار کارگردان 
از بازی بازیگر درآمده اســت. اما در 
مورد رئالیتی شــو چون تمرین و متنی 
هم وجود ندارد همه فشار و سختی بر 
روی دوش بازیگر است؛ یعنی در لحظه 
باید بتواند حسش را به بیننده منتقل کند 
و بداهه پردازی داشته باشد و از طرفی 
مراقب اطرافش باشد؛ چرا که نمی داند 
چه میزانسن و دکوپاژی اتفاق می افتد 
چون از عملکرد ما بقیه بازیگران خبر 
ندارنــد؛ بنابراین رئالیتی شــو از این 
حیث ســخت است و من به بازیگران 
حــق می دهم. انتخــاب بازیگر برای 
هر رئالیتی شــو زمان بسیاری می برد. 
چندبرابر زمانی کــه برای پیش تولید 
کارها صرف می کنیم صرف گفت وگو 
با بازیگران و انتخاب آنها می شــود. 

ابوطالب در پاســخ به این پرسش ها 
که با ساخت »شام ایرانی« به دنبال چه 
هدفی بوده است؟ بازخوردها درباره 
گروه بانوان و آقایان چگونه و ساخت 
این مجموعه در شرایط کرونا چطور 
بود؟ اظهار کرد: »شام ایرانی« پیشنهاد 
شــرکت هنر اول به بنده بوده است و 
قبلًا هم دو یا سه کارگردان دیگر برای 
این موسســه این کار را ساخته بودند. 
ابتــدا آقای بیرنــگ و آقای صحت و 
همچنین دوســت دیگری فصل های 
گذشته این مجموعه را ساخته بودند اما 
وقتی فاصله بین کار افتاد، این پیشنهاد 
را بــه ما دادند و ما هم قبول کردیم. آن 
موقع هنوز موضوع کرونا مطرح نبود 
اما در روزهای ســختی کار را شروع 
کردیم، مثل شــهادت سردار سلیمانی 
و بعــد هم اتفاقات هواپیما؛ همه اینها 
در کار اثر گذاشــت ولی ما کار را ادامه 
دادیم تا اینکه اتفاق کرونا افتاد و باعث 
شــد بازیگران خارجی به ایران نیایند 
و با شــرایطی که ایجاد شد کار کمی 
کند شــد. پروازهای خارجی متوقف 
و دچار اختلال شــدند و ما نتوانستیم 
به بعضی از کشــورها برویم. قرار بود 
بازیگرانی از کشــور روسیه و هند در 
»شــام ایرانی« حضور داشته باشند که 
تاریــخ پروازها به هم ریخت و عملی 
نشد. اما اتفاق بد دیگر این بود که قرار 
بود برای پنج فصلی که می سازیم برای 
هر فصل بازیگر خارجی داشته باشیم 
که در فصــل اول بازیگرانی از ترکیه، 
آذربایجان و لبنان آمدند اما قرار بود یک 
بازیگر از ارمنستان و روسیه بیایند که 
قرارداد هم بسته بودیم و برنامه ریزی ها 
صورت گرفته بود اما متاســفانه این 
اتفاق نیفتاد. حتی شرایط را با اختلال 

در پروازها، حل می کردیم اما موضوع 
کرونا پیش آمــد و در موضوع کرونا 
بازیگران خارجی منصرف شدند. ما با 
بازیگران دیگری مذاکره کردیم اما راه ها 
کلا بسته شد و ما مجبور شدیم به ازای 
بازیگران خارجــی، بازیگران ایرانی 
جایگزین کنیم تا بتوانیم برنامه هایمان 
را ضبــط کنیم. یک برنامه دیگر ضبط 
کردیم اما شرایط کرونا طوری شد که 
خانه سینما به همه گروه های برنامه ساز 
اعلام کرد که به خاطر حفظ سلامت، 
کارها را متوقــف کنیم و فصل پنجم 
ما متوقف شــد در حال حاضر منتظر 
هستیم تا شرایط بهتر شود تا ادامه کار 
را ضبط کنیم.کارگردان »شــام ایرانی« 
سپس گفت: اتفاق خوبی که افتاد این 
بــود که ما چون ۱۷ قســمت را تولید 
کرده بودیم، زمان مضاعفی گذاشتیم تا 
گروه تدوین را تقویت کنیم و دوستان 
شبانه روز کار کردند تا این قسمت ها به 
پخش برسد.ابوطالب در پاسخ به اینکه 
قرار بود سریال جاسوسی بسازد، این 
سریال چه سرنوشتی خواهد داشت؟ 
آیا این سریال هم تاثیر پذیرفته از همین 
رئالیتی شوها خواهد بود؟ توضیح داد: 
این ســریال در حال حاضر در مرحله 
نگارش اســت و یک ســرمایه گذار 
شــخصی هزینه هایش را تقبل کرده 
اســت که یکی از تهیه کنندگان سینما 

است. 
نگارش این ســریال تا اواسط 
تابستان ادامه دارد و پس از آنکه پروانه 
ساخت گرفت حدود یک سال تولید 
آن زمان می برد؛ چراکه هم قصه پیچیده 
است و هم کار پر از کاراکتر؛ امیدواریم 
که بتوانیم این کار را که نام آن را عنوان 

نمی کنم، در سال ۹۹ کلید بزنیم.

»روزی یک اژدها« انیمیشن می شود

رامبد جوان: 

چرا سعید ابوطالب »شام ایرانی« را ساخت؟

گروه ســینما و تلویزیون -مهران 
احمــدی دومین بازیگر فیلم ســینمایی 
»کوسه« به کارگردانی علی عطشانی شد.
مهران احمدی در جدیدترین فیلم 
سینمایی علی عطشانی با عنوان »کوسه« 
که این روزها در مرحله پیش تولید است، 
بازی خواهد کرد. پیش تولید »کوسه« از 
۱۵ بهمن ماه و در ســکوت خبری آغاز 
شــده و قرار بود از اواسط فروردین ماه 

کلید زده شــود که به دلیل شــیوع کرونا 
به تعویــق افتاد و قرار اســت از اواخر 

خردادماه کلید زده شود.
این فیلم بر اســاس فیلمنامه ای از 

پیمان عباسی ساخته می شود.
تعــدادی از عوامل ایــن فیلم که 
تاکنون حضورشــان در این پروژه قطعی 
شده عبارتند از کارگردان: علی عطشانی، 
تهیه کننده: ســید محمــد احمدی، علی 

عطشــانی، نویســنده: پیمان عباســی، 
طراح صحنه و لباس: مجید علی اســلام، 
مدیــر فیلمبرداری: محمود عطشــانی، 
صدابــردار: محمد شــاهوردی، طراح 
چهره پــردازی: امید گلزاده، چهره پرداز: 
فرزانه زردشــت، دســتیار کارگردان و 
برنامه ریــز: وحید مهین دوســت، مدیر 
تولید: ســعید دلاوری، مدیر تدارکات: 
جواد قاســمی، مجری طــرح: بیتا فیلم 

تهران، مشاور رســانه ای و مدیر روابط 
عمومی بیتافیلم: مریم قربانی نیا.

مهران احمدی به »کوسه« پیوست

گروه ســینما و تلویزیون -فیلم 
»طلا« بــه کارگردانی پرویز شــهبازی و 
تهیه کنندگی رامبد جوان و محمد شایسته 
اگرچه محصول ســال ۱۳۹۷ اســت و در 
جشــنواره فجر همان ســال هم رونمایی 
شد، اما مثل خیلی دیگر از فیلم ها در صف 
طولانی اکران و ترافیک ســنگینش ماند تا 
رسید به حالا که صاحبانش دیگر قید اکران 

پرده ای آن را زدند و فیلم  را با وجود 
ریسکی که در کپی شدنش بود 

روانه اکران آنلاین کردند.
همــان  در  البتــه 
روزهــای ابتدایی نمایش 
آنلاین فیلم نسخه های کپی 
شده منتشر شد، ولی به هر 

حال چاره ای برای سازندگان این فیلم جز 
اکران آنلاین نبود.

رامبــد جوان که بــا همراهی محمد 
شایســته تهیه کنندگی »طــلا« را برعهده 
داشــته، درباره ایــن تصمیم و همین طور 
طولانی شدن پروســه اکران فیلم به ایسنا 
می گوید: واقعیت این اســت که قرار بود 
فیلم را ۲۳ بهمن ســال گذشته یعنی بعد از 
جشــنواره فجر اکران کنیم و این نوبتی بود 
کــه با توجه به تعداد زیاد فیلم ها به ما 
رســید. ما کارها را برای اکران در 
گروه آزاد و از همان تاریخی که 
گفتم انجام می دادیم که ناگهان 
حــوادث دی ماه پیش آمد و 
ســقوط  هواپیما و بعد هم 

اتفاقات جشنواره فجر که در نتیجه ی همه 
آن ها نوعی بی میلی نســبت به سینما رفتن 
احساس می شــد. پس درخواست کردیم 
اکــران ما را به عید نــوروز یا زمانی دیگر 
تغییر دهند که اصلا تاریخ قبلی نباشد ولی 
برای تاریخ جدید هم فرصت برنامه ریزی 

نشد چون ماجراهای کرونا پیش آمد.
این بازیگر و کارگردان درباره اینکه 
آیا موفقیتی برای فیلم »طلا« در اکران آزاد 
پیش بینی می کردند بویژه آنکه اکران فیلمی 
از پرویز شــهبازی بدون سرگروه هم در 
جای خود جالب توجه است تاکید می کند: 
فکر می کنم در شــرایط نرمال با توجه به 
گره بازیگران، اسم پرویز شهبازی به عنوان 
کارگــردان و برنامه هایی که برای تبلیغات 
داشتیم می توانســتیم بخشی از سرمایه را 
برگردانیم نه اینکه به ســود برسیم اما فکر 
می کردیم می توانیم اکران بهتری داشــته 
باشــیم ولی وضعیت فعلی و ناامیدی از 
اکران سال ۹۹ ما را به اکران آنلاین رساند، 
چون اصلا معلوم نیســت سینماها کیِ 
باز می شوند و اگر هم باز شوند مردم 
به سینما می روند یا نه؟ به غیر از این، 
نوع فیلم هایی که در نوبت اکران قرار 
می گیرند، دوبــاره عقب افتادن نوبت، 
ترافیک سنگین برای اکران فیلم ها و دعوا 
برســر همین بحث ها  مــا را به این نتیجه 
رســاند که بهتر است در نوبت نمانیم و با 

وجود نگرانی شدیدی که برای کپی شدن 
فیلم داشتیم، تصمیم گرفتیم این نوع اکران 

را تجربه کنیم.

او ادامه می دهــد: ماجرا را به پرویز 
شهبازی گفتیم و با رضایت او این کار انجام 
شد. البته قبل از اینکه »خروج« اکران شود 
یعنی از همان زمانی که درباره اکران فیلم ها 
صحبت می شــد ما هم به این موضوع فکر 
می کردیم و بعد که »خروج« اکران آنلاین 
شــد جدی تر پیگیر شدیم و اعلام آمادگی 
کردیم که فیلم برای اکران آنلاین در اختیار 

vod قرار بگیرد.
دیگر مثل گذشــته نمی توانم 

زندگی کنم
جــوان می گوید: وقتی خبر کپی غیر 
مجاز فیلم »خروج« منتشر شد خیلی بیشتر 
نگران شدیم اما متاسفانه ما قانون کپی رایت 
نداریم و فقط باید با التماس و قربان صدقه 
رفتن از مردم بخواهیم فیلم ها را کپی نکنند، 
چون این کار واقعا دزدی است. با این حال 
چاره ای نیست و نمی شود در شرایط فعلی 

به دلیل اینکه ممکن است فیلم کپی شود از 
این فرصت و امکان گذشت.

او کــه دو ســال قبل فیلــم »قانون 

مورفی« را به تهیه کنندگی محمد شایســته 
ســاخته بود، درباره اینکه آیا این فرصت 
پیش آمده می توانــد در روند آینده اکران 
فیلم ها در ســینمای ایــران کارکرد و ادامه 
داشته باشــد؟ می گوید: آنچه از وضعیت 
فعلی حدس می زنم این است که موضوع 
کرونا چیزی نیست که دیگر از زندگی همه 
به طور کامل بیرون برود و ما به دوران قبل 
از کرونــا برگردیم. البته  عده ای هســتند 
کــه دیگر توصیه ها را رعایت نمی کنند در 
حالــی که این بیماری همچنان هســت و 
قربانی می گیرد و نگرانی ها و اضطراب ها 
هم اضافه می شــود و در بین همه کسانی 
که بی تفاوتــی را در این وضعیت انتخاب 
می کننــد من خودم آدمی هســتم که قطعا 
دیگر مثل گذشــته زندگی نخواهم کرد و 
می دانم آدم هایی مثل من هم کم نیستند که 
همینطور راحت و بــی خیال به فضاهای 

جمعی بروند و بدون مراقبت در کنار بقیه 
زندگــی کنند. پس به نظرم این تأثیر دیگر 
گذاشته شده و ما در همین فرصت، اتفاقی 

به اسم اکران آنلاین را تجربه کردیم. 
اکران آنلاین ماندگار شده است
اصولا بــه نظرم  زندگــی آنلاین و 
دیجیتــال قوت گرفته اســت. همه آدم ها 
متوجه شدند یکسری خریدها، کلاس ها، 
داد و ستد کردن ها و تجارت ها، سرگرمی ها، 
کتابخوانی هــا و ... در شــکل دیجیتال و 
مجازی هم می تواند قوت بگیرد و گسترده 
شــود. این یک روش جدید زندگی کردن 
است حالا اینکه چقدر آدم ها در این دایره 
باقــی بمانند و چقدر بــه فضای فیزیکی 
گذشته و سنتی برمی گردند به مرور معلوم 
خواهد شــد . بنابرایــن فکر می کنم اکران 
آنلاین هم از آن چیزهایی باشــد که دیگر 
ماندگار شده اســت . البته جدا از ماندگار 
شــدنش و ماجراهای مروبط به کرونا باید 
بدانیم که این نوع اکران بخشــی از صنعت 
ســینما و سرگرمی است که باید راه بیفتد. 
باید این ورود اتفاق می افتاد تا تجربه شود، 
ترس عده ای بریــزد و خودمان هم ببینیم 
چه چیزی حاصل می شود چون اگر نتیجه 
مثبتی در این باره به دســت آید شک نکنید 
بخشی از تولیدات سینمای ایران و تولیدات 
جدید حوزه ســرگرمی و فرهنگی در این 
بخش متمرکز می شــود مثل شــبکه های 

آمازون نتفلیکس که مستقل برای خودشان 
تولید می کنند، مستقل اکران می کنند حتی 
ممکن است اثری را به سالن های سینمایی 
ندهند اما در عین حال در اسکار هم شرکت 

می کنند.
او دربــاره اینکه به هر حال فیلم های 
سینمایی برای پرده سینما ساخته می شوند 
وقتی مدیوم تماشــا کوچک شود ممکن 
اســت تغییراتی را هم در پی داشته باشد، 
توضیــح می دهد: قطعاً ایــن ماجرا فراز و 
نشیب هایی خواهد داشت و قطعاً آثار کم 
ارزش هم تولید خواهد شد، اما با این حال 
به استفاده از امکان خوشبین هستم  و فکر 
می کنم در آینده یک جاده جدیدی در این 
عرصــه به وجود می آید که می توانیم از آن 

بهره مند شویم.
برای این مســیر جدیــد باید 

قانونگذاری درستی شود
جوان در پاسخ به اینکه آیا این امکان 
جدید ملزوماتی نمی خواهد که دست کم 
از آثار هنرمندان صیانت شود؟ می گوید: به 
نظرم این هم جزو همان بخش از ماجراست 
که با راه افتادن مســیر اصلی شروع خواهد 
شد تا قانونگذاری آن ها شکل بگیرد، یعنی 
هرچه این جاده جلوتر رود نیازهایش بیشتر 
معلوم می شــود مثل هر پدیده  دیگر. یک 
زمانی اینترنت وارد کشــور شد در حالیکه 
خیلی دیرتر از کشورهای توسعه یافته به آن 
دست پیدا کردیم، اما موضوعِ روز شد و کم 
کم قوانین و فیلترهای آن متناسب با قوانین 

و فرهنگ ما گستره شد. 
رامبــد جوان در بخــش پایانی این 
گفت وگو از ساخت فیلم »طلا« و همکاری 
با شــهبازی تعریف می کند که او و محمد 
شایسته بر مبنای قراری تصمیم می گیرند در 
طول یک سال چهار فیلم بسازند چون طبق 
قانون هر کسی فقط دو مجوز تهیه کنندگی 

در طول یک ســال می توانــد بگیرد. آن ها 
»قانون مورفی«، »طلا« و بعد هم »زیر نظر« 
را می ســازند اما پولشان به فیلم چهارم که 
»جهان با من برقص« ســروش صحت بود 

نمی رسد.
شــهبازی باســلیقه و کاربلد 

است
او می گویــد: محمد )شایســته( از 
زمان فیلم »خانه دختر« با پرویز شــهبازی 
همکاری داشت و وقتی صحبت از »طلا« 
شــد من هم استقبال کردم. پرویز شهبازی 
کارگردانی باتجربه، کاربلد و با سلیقه است 
و مــن  و محمد هم از آنجایی که عاشــق 
ســینما و فیلم ساختن هستیم تلاش مان را 
کردیم تا او بتواند فیلمی را که دوست دارد 
در شرایطی خوب و راحت بسازد. اگرچه 
خیلی ها هنوز پرویز شــهبازی را با »نفس 
عمیق« می شناســند و قضاوت می کنند اما 
هر اثری از ذهن و دل ســازنده اش با تمام 
اعتقادهــا، عواطف، باورهــا و جهان بینی 
آن آدم اســت که بیرون می آید. شــهبازی 
خودش مولف اســت، قصه اش را طراحی 
می کند و جملاتش را جزء به جزء به تصویر 
می کشد پس خیلی بعید است ناگهان تغییر 
کنــد و آدمی غیر قابل پیش بینی باشــد. ما 
هم  وقتی با پرویز شــهبازی کار می کردیم 
می دانستیم چه سلیقه ای دارد، در چه حال 
و هوایی فیلم می سازد و همه ویژگی هایش 

برای ما قابل درک بود. 
»طلا« فیلمی از بچه های امروز جامعه 
و جوان هایی اســت که عاشقند و رفیق. به 
آینده فکــر  می کنند و آروزهایشــان که 
شاید دســت نیافتنی باشد ولی به هر حال 
تلاش خود را می کنند چون برایشــان مهم 
اســت روی پای خود بایستند. »طلا« قصه 
پرتلاش و عاشــقانه ای است که شهبازی 

لحظات جذابی را در آن خلق کرده است.

رامبد جوان می گوید: اکران آنلاین تجربه ای تازه است که با وجود نگرانی  از کپی شدن فیلم ها به آن خوشبینم.

کارتونیست و انیمیشن ساز پیشکسوت کشور دربرگیری موضوع کرونا را جهانی عنوان کرد و گفت: نشانه های بصری آثار هنری مرتبط با 
کرونا برای تمام مردم جهان صرف نظر از جغرافیا قابل خوانش است و می تواند بستر گفت وگو میان هنرمندان و مخاطبان جهان را فراهم کند.

به اکران آنلاین خوشبین هستم

قطعــاً این ماجرا فراز و نشــیب هایی خواهد داشــت و قطعــاً آثار کم 
ارزش هــم تولید خواهد شــد، امــا با این حــال به اســتفاده از امکان 
خوشــبین هســتم  و فکــر می کنــم در آینده یــک جــاده جدیدی در 
ایــن عرصــه به وجود می آیــد که می توانیــم از آن بهره مند شــویم.
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 »شــام ایرانی« پیشــنهاد شرکت هنر اول به بنده بوده اســت و قبلاً هم دو یا سه کارگردان دیگر 
برای این موسســه این کار را ســاخته بودند. ابتدا آقای بیرنگ و آقای صحت و همچنین دوســت 
دیگــری فصل های گذشــته این مجموعه را ســاخته بودنــد اما وقتی فاصله بیــن کار افتاد، این 
پیشــنهاد را بــه ما دادند و مــا هم قبول کردیــم. آن موقع هنوز موضوع کرونــا مطرح نبود اما 
در روزهای ســختی کار را شــروع کردیم، مثل شــهادت ســردار ســلیمانی و بعد هم اتفاقات 
هواپیمــا؛ همــه اینها در کار اثر گذاشــت ولی مــا کار را ادامــه دادیم تا اینکه اتفــاق کرونا افتاد 
و باعث شــد بازیگران خارجی به ایران نیایند و با شــرایطی که ایجاد شــد کار کمی کند شــد.


